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1. ВВЕДЕНИЕ

Ди ок сид уг ле ро да яв ля ет ся лик вид ным про дук том,
спрос на ко то рый не ук лон но рас тёт. В свя зи с этим
раз ви тие сов ре мен но го про из во д ства жид ко го ди ок си -
да уг ле ро да из про дук тов сго ра ния при род но го га за на
ОАО «За вод Урал тех газ» — ак ту аль ная и перс пек -
тив ная за да ча.

На на чаль ном эта пе предп ри я ти ем бы ла за пу ще -
на в эксплу а та цию уг ле кис лот ная ус та нов ка ком па нии
«Union Engineering a/s» (Да ния). В ней для по лу че -
ния ды мо вых га зов, со дер жа щих СО2, сжи га ет ся при -
род ный газ. Его теп ло та сго ра ния рас хо ду ет ся для
теп ло обес пе че ния ра бо ты де сор бе ра ус та нов ки.

Оз на ком ле ние с ре зуль та та ми ис сле до ва ний, ко -
то рые про во дят ся Ас со ци а ци ей «УА0СИГ МА» [103],
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РАЗВИТИЕ ПРОИЗВОДСТВА ЖИДКОГО ДИОКСИДА УГЛЕРОДА 
НА ОАО «ЗАВОД УРАЛТЕХГАЗ»

Со вер ше н ство ва ние про из во д ства жид ко го ди ок си да уг ле ро да из про дук тов сго ра -

ния при род но го га за яв ля ет ся ак ту аль ной за да чей. Она ре ша лась предп ри я ти ем в

два эта па. На пер вом эта пе бы ла вве де на в эксплу а та цию уг ле кис лот ная стан ция

ком па нии «Union Engineering a/s» (Да ния) по про из во д ству 1000 кг/ч жид ко го низ -

ко тем пе ра тур но го ди ок си да уг ле ро да. На вто ром эта пе, ко то рый за вер ша ет ся в

2007 г., пус ка ет ся уг ле кис лот ная стан ция ком па нии «Tecno Project Industriale S.r.l.»

(Ита лия) для получения 500 кг/ч жид ко го низ ко тем пе ра тур но го СО2. В состав уг -

ле кис лот ной стан ции вклю че на ко ге не ра ци он ная ус та нов ка ком па нии «GE Jenbaher»

(Австрия), ко то рая производит 1,0 МВт элект ри чес кой энер гии и 1,2 МВт теп ло -

ты. В ре зуль та те при уве ли че нии рас хо да при род но го га за все го лишь на 11 % (106

м3/ч), уг ле кис лот ные установки по вы сят в 1,5 ра за про из во д ство СО2, до ве дя его

до 1500 кг/ч. Дополнительно будет производиться ещё 700 кг/ч во дя но го па ра.

Дос тиг ну тые по ка за те ли сви де тель ству ет о вы со кой эф фек тив нос ти ис поль зо ва -

ния при род но го га за.

Клю че вые сло ва: Ди ок сид уг ле ро да. Жид кий низ ко тем пе ра тур ный ди ок сид уг ле ро -

да. Су хой лёд. При род ный газ. Уг ле кис лот ная стан ция. Комп рес сор. Ко ге не ра ци он ная

ус та нов ка. Элект ри чес кая энер гия. Теп ло та. Во дя ной пар.
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DEVELOPMENT OF MANUFACTURE OF LIQUID CARBON DIOXIDE 
BY SCJ «PLANT URALTECHGAZ»

The perfection of manufacture of liquid carbon dioxide from products of burn of natural gas

is an actual problem. It was solved by enterprise in two stages. At the first stage has been

entered into operation the carbon dioxide station of the company «Union Engineering a/s»

(Denmark) on manufacture of 1000 kg/h of liquid lowBtemperature carbon dioxide. At the

second stage which comes to the end in 2007 year, the carbon dioxide station of company

«Tecno Project Industriale S.r.l.» (Italy) is started up for reception of 500 kg/h of liquid

lowBtemperature СО2. The cogeneration unit of company «GE Jenbaher» (Austria) which

makes 1,0 МW of electric energy and 1,2 МW of heats is included in carbon dioxide station.

In result at increase the charge of natural gas only on 11 % (106 m3/h), the carbon dioxide

units will raise the manufacture of СО2 in 1,5 times, having finished it up to 1500 kg/h and

will receive more 700 kg/h of water vapour. The achieved parameters indicates about high

efficiency of use of natural gas.
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